
 

 

Bilaterální parlamentní skupiny 
S Davidem Stögmüllerem hovořil Marek Kadavý 

 

o, že státy a jejich vlády občas mají mezi sebou menší či větší 

názorové výměny je všeobecně známá věc. Naštěstí jsou ale 

mezi námi takoví lidé, kteří se snaží udržet dialog a blízké 

kontakty se svými sousedy. A to nejen na osobní úrovni. Bilaterální 

parlamentární skupiny jsou výbory, jejichž účelem je udržovat blízké 

kontakty na nejvyšší státní úrovni a pracovat na společných projektech 

mezi danými státy. Členem Rakousko-české parlamentární skupiny je 

i David Stögmüller, jednatřicetiletý poslanec Spolkové rady za Zelené. 

David strávil svá studijní léta na internátě nedaleko česko-rakouské 

hranice. S Čechy ho pojí mnohé. 

 

Davide, máš docela silný hornorakouský akcent, odkud pocházíš? 

V poslední době mluvím spíš standardní němčinou, ale pár hlásek mi 

tedy občas ujede. (smích) Vyrostl jsem na rakousko – německé hranici 

v okrese Schärding, ale většinu mládí jsem vlastně strávil v Bad 

Leonfelden v rakousko-českém pohraničí. 

 

Pár slov česky jsi už prohodil, jaký je tedy vůbec tvůj vztah k Česku? 

Určitě hodně pozitivní. Už jako děti jsme do Česka často jezdívali. Se 

školou jsme často dělali různé výlety po Jižních Čechách, ale hlavně jsme 

často pobývali v Praze. Část výuky se dokonce zaměřovala na 

mezikulturní výměnu s naší sousední zemí. Kvůli tomu jsem si i jako 

druhý cizí jazyk zvolil češtinu, jako spousta lidí u nás v okrese. Ale 

musím přiznat, že mi čeština dělala dost potíže. 

 

Jsi součástí Rakousko-české bilaterální parlamentární skupiny. Co to 

vlastně znamená a co je jejím cílem? 

Všichni poslanci Národní rady a Spolkové rady si sami vyberou státy, 

s jejichž poslanci pěstují bilaterální vztahy. Tyto skupiny jsou 

nestranické, což znamená, že v nich jsou zastoupeny členové všech frakcí 

v parlamentu.  Já jsem od počátku věděl, že budu mít zájem o spolupráci 

s Českou republikou. Všechny skupiny mají v podstatě podobný cíl. 

Udržovat přátelské vztahy s danými zeměmi a pomáhat při rozvoji 

různých mezinárodních projektů. 
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Jsi členem i jiné parlamentní skupiny? 

Ano. Jsem ve skupině Austrálie, Oceánie, Velká Británie a Centrální 

Asie. 

 

K čemu jsou podle tebe tyto skupiny důležité? Prozradíš nějaké aktuální 

témata z Rakousko-české skupiny? 

Je to důležité pro vzájemné porozumění rozdílných kultur, odlišných 

životních stylů, opačných pohledů na svět, ale také pro porozumění 

odlišných politických zvyklostí. Pro mě osobně je to veliké obohacení. 

Člověk se dozví spoustu nových věcí, a také vidí problémy a názory 

z jiného úhlu pohledu. Pro mě osobně je asi nejdůležitější, že tyto 

přátelské schůzky pomáhají odbourávat politické napětí mezi státy. Jako 

příklad bych uvedl Čínu, jejíž delegace nás navštívila za účelem 

dozvědět se více o sociální výstavbě bytů ve Vídni. Se zástupci České 

republiky hovoříme často o otázkách ochrany přírody, hlavně o 

odstoupení od atomové nebo fosilní energie. S Českem nás pojí i mnoho 

jiných aktuálních otázek, jako například problém infrastruktury a 

nedostavěného dálničního spojení mezi Rakouskem a Českem. Už jenom 

to, že existuje určitý dialog, pomáhá při rozvoji důležitých projektů. 

 

Z mého pohledu je nutné v Tvé práci transkulturně myslet.  

Ano, přesně tak. Já osobně si pod tím pojmem představím vzájemné 

poznávání, výměnu názorů a postupné porozumění myšlenek a názorů. 

Jsem rozhodně toho názoru, že bychom měli transkulturalitu a dialog 

pěstovat. 

 

Snažíte se o toho právě prostřednictvím těchto parlamentárních skupin? 

Ano, to v každém případě. Jsem přesvědčen o tom, že se vzájemné 

bariéry dají odbourat právě pomocí dialogu, vzájemného poznávání a 

tolerancí odlišných názorů. Parlamentární skupiny pomáhají a přispívají 

právě k tomu, abychom na téhle planetě žili v míru. 

 

Davide, moc ti děkuju za tento rozhovor a přeju ti spoustu úspěchů při 

dalších vzájemných dialozích. 


